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Tisztelt Olvasók! 

 
A 2019. október 13-i választások után településünk vezetése 
megváltozott. Az új képviselő - testület tagjai: Dr Zorkóczy 
Ferencné, Szabad Andrea, Nagy Richárd és Varró Roland 
alpolgármester. Nagyon örülök annak, hogy a testületben két 
hölgy is képviselheti a települések ügyeit, illetve annak, hogy 
képviselőink a Felső-Mátra több településének lakói, így 
naprakész információkkal rendelkeznek a falvakról.  
Nagy tervekkel indultunk neki a 2019–2024-es ciklusnak. 
Elsősorban a települések megjelenését szeretnénk javítani. 
Nagy figyelmet fordítunk a tisztaságra és a közösségi terek 
fejlesztésére, figyelembe véve az itt élők és az idelátogató 
turisták igényeit. Településeinken nagy problémát okoz a 
nyaralóingatlanok felújításából származó építési törmelék 
elhelyezése. Sajnos, a kivitelezők nem minden esetben 
rendelnek konténert, így a kommunális hulladék tárolására 
kihelyezett konténereket töltik meg sittel és lommal. Ez a 

nyári időszakban havi félmillió forint plusz költséget jelentett önkormányzatunknak. A 
márciusban bevezetett koronavírussal kapcsolatos kormányintézkedések egyébként is 
nagyban korlátozták az önkormányzat lehetőségeit, mivel településünk évi költségvetésének 
egyötödét elvonták, így a tervezett beruházásokat le kellett szűkíteni. 
Tavasszal megkezdtük a galyatetői Mátrai út (Kodály Zoltán sétány és a Református üdülő 
közötti szakaszának) kitisztítását, valamint a Kodály kápolna környezetének rendbetételét. 
Nagy figyelmet fordítunk a felszíni vizek elvezetésére és az árkok kialakítására, valamint 
karbantartására. Ezek a beruházások szorosan kapcsolódnak az új Rendezési tervhez, 
melynek elkészülése 2021. december 31-re várható. A jelenleg érvényben lévő 2013-as 
Rendezési tervvel ellentétben, most több lakossági fórum és helyszíni bejárás előzi meg a 
végleges terv elfogadását, így az itt lakók, a vállalkozók és az üdülőház tulajdonosok is 
véleményezhetik, és bekapcsolódhatnak az elkészítésbe ötleteikkel, javaslataikkal. A 
tervezőmérnököknek másfél év áll rendelkezésükre, hogy egy valóban előremutató és 
pontos Rendezési tervet készítsenek. Ennek első egyeztetései a 2020. október 26-28-i 
lakossági fórumok voltak, ahol több ötlet is elhangzott a fejlesztésekkel kapcsolatban. 
Örömmel vettük, hogy a helyi lakosoknak ilyen fontos településük jövője. Településünk 
főépítésze Jobbágy Tamással is jelen volt a fórumokon, ahol választ adott a felmerülő 
kérdésekre és rögzítette a javaslatokat, kéréseket. 
Fontos számunkra, hogy településeink egy egységet képviseljenek. A Felső-Mátra hét 
települést foglal magába: Ágasvár, Bagolyirtás, Galyatető, Fallóskút, Mátraszentimre, 
Mátraszentistván és Mátraszentlászló. Ennek megfelelően településeink honlapját is 
megújítottuk, így október 30-tól a felso-matra.hu weboldalon tájékozódhatnak az 
idelátogatók. 
Bízva abban, hogy a 2021-es évet már nem a megszorítások, hanem a fokozatos fejlődés 
határozza meg, újra indítjuk azokat a kulturális programjainkat, amelyek az elmúlt években 
hagyományt teremtettek, mint a Kerekerdő színház, valamint a mátraszentimrei Falunap. 

Tervezünk több napos rendezvényeket is, melynek programjaiba minden települést 
bevonunk.  
 

Galyai Fórum 
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A Boksa fesztivál, a helyi hagyományokhoz igazodva a faszénégetéshez kapcsolódik. Mivel 
a végtermék elkészüléséhez pontosan egy hétre van szükség, így a begyújtástól a 
boksabontásig minden nap másik településen tervezünk kulturális programot. Szeretnénk, ha 
az idelátogatókban tudatosulna, hogy bármely Felső-mátrai településen él vagy foglal 
szállást, kényelmes sétával egy órán belül el tud jutni egy másik településre. 
Új attrakcióinkkal szeretnénk bemutatni természeti értékeinket, településeink kulturális 
emlékeit és hagyományainkat. A Felső-Mátra négy évszakos üdülőhely. Kiváló adottságokkal 
rendelkezik a hegyi sportok gyakorlóinak. A túrázók, a hegyi kerékpárosok, az alpesi sízők 
és sífutók paradicsoma. Szeretnénk, ha a következő években megújulnának és bővülnének 
lehetőségeink a szabadidősportok területén. 
A Mátraszentimrén található Állatparkunk a helyi háziállatokat mutatja be. Szarvasmarhák, 
szamarak, bárányok és kecskék legelésznek a park területén és a környék rétjein. A jövőben 
egy helyi gazdaság kerül kialakításra, ahol friss tejet és tejtermékeket tudunk előállítani. 
Terveink között szerepel, hogy az erdő gyümölcseiből lekvárt, szörpöt készítsünk, valamint 
szárított formában gyümölcsöt és gombát csomagolhassunk és kínálhassunk az 
idelátogatóknak. A Kézműves udvarban agyagozással, nemezeléssel valamint fafaragással 
ismerkedhetünk meg. 
Önkormányzatunk több hektár erdővel rendelkezik. A Bükki Nemzeti Park és az Egererdő 
Zrt. szakembereivel egy környezettudatos erdőgazdálkodási projektet készítünk, hogy 
bemutathassuk az ember és a természet együttműködését. Fűrésztelepet kialakítva a tűzifa 
mellett iparifát, aprítékot és pelletet is elő tudunk állítani, munkát adva a helyi vállalkozóknak 
és lakosoknak. 
Rohanó világunkban egyre nagyobb szerepe van a feltöltődésnek. Ha energiára van 
szükségünk fontos, hogy egy kicsit megpihenjünk és elengedjük a hétköznapokat. 
Egészségünket a természetből, a hegyekből, a Felső-Mátrából nyerhetjük vissza. 

Vár a hegyvilág! 
Előházi Péter 

 polgármester 

Észrevétel… 
 
Sok nyaraló cserélt gazdát az elmúlt években Galyatetőn. Az első lépés, hogy a nyaraló 
berendezését kiteszik az út szélére és…. rákényszerítve az itt élőkre, átutazó vendégekre, jó 
szándékú nyaraló tulajdonosokra ezt az „útszéli” látványt. Aki tud milliókért nyaralót venni, 
majd újabb milliókból felújítja, annak maradjon már 40-50 ezer forint aprója egy konténer 
megrendelésére. A környezettudatosság hozzátartozik a hegy szellemiségéhez. A 
mindennapi élet minősége/kultúrája átlép a kerítésen és minősíti a kerítésen belül élőket.
                  (A szerk.) 

   
Szent István ünnepe 

 
Napsütésben, sok érdeklődő vendéggel, gazdag programmal telt 
Szent István ünnepe a három falu templománál.  
Ahol a gasztronómia, a zene hibátlan, ott a hangulat, a rendezvény 
sikere is garantált. Bográcsban készültek a vadételek és más 
finomságok, de a kulináris élmények mellett a nemes szándék is 
vendég volt: az ebédből befolyó összegek a négy templom 
felújítását szolgálják.  
A szentmise gondolatívét az Efézusbeliekhez írott levél adta: 
vessétek le a régit, ami már nem szolgál titeket, és vegyétek fel az 
újat! A hajótörött élet csak sodródik, eltávolodik céljától. Legyetek 
erősek, férfiak! 
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Figyelni és mindig 
egyenesben maradni. A 
görög nyelv és hajózási 
kifejezés ezt jól érzékelteti: 
tartsuk az irányt az 
esthajnalcsillag irányába! 
Aki betájolja magát a csillag 
felé, az nem fog soha többé 
sodródni. Mindenkinek 
megvan életének csillaga, 
irányt nem tévesztve, 
érdemes követni azt.  

Az összefogás is vendég 
volt augusztus 20-án, hiszen 
támogatásukkal valósult 

meg a program: 965 Galyatető kisbolt, Vöröskő étterem, 3 
Patak panzió, Vadász vendégház és étterem, Natali 
vendégház, Kemencés csárda, Papagáj presszó, Stella üdülő, Egererdő Zrt., Stuhler András, 
Berta Róbert, Hertelendi Zoltán, Haász Dezső,  Szlovák Nemzetiségi Önkormányzat, 
Mátraszentimre Községi Önkormányzat.  
(Fotó: Rostás Gabi)          

                       (R.G.) 
 

HÍRADÁS - EGERERDŐ ZRT. 

 
 
 
Felkészült az erdőgazdaság a hideg télre! 
 

Az enyhe őszies, sáros idő után 
hirtelen beköszöntött a hideg és a 
fagy. A változó időjárástól 
függetlenül biztonsággal ki tudjuk 
szolgálni a lakosságot és a 
partnereinket, sőt a legtöbb 
erdészetnél még száraz tüzelőanyag 
is van készleten – mondta Zay Zsolt, 

az EGERERDŐ Zrt. kereskedelmi 
vezetője. 
Az erdőgazdaság már tavasszal is 
javasolta, hogy a tűzifát több ok 
miatt is érdemes minél előbb 
beszerezni. A korai felfűrészelés és 
hasítás, illetve a fedett helyen 

történő tárolás, szárítás nagymértékben befolyásolja, hogy hány köbméter fát kell majd 
eltüzelni télen, hiszen a fa nedvességtartalmának csökkentésével arányosan, kisebb 
mennyiségű tüzelőre lesz majd szükség az otthon melegének biztosításához.  
Emellett jól tudjuk, hogy vannak olyan vevők, akik az utolsó pillanatra hagyják a tűzifa 
vásárlást – egészíti ki Zay Zsolt – de ők is megnyugodhatnak, hiszen a kopogtató téli idő, 
nem ér felkészületlen minket. 
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Az egri tűzifaudvar és a gyöngyösi rakodó telephelyek nagy készlettel, több fafajból készült 
választékkal (darabolt és hasított tűzifa) várják a későn „ébredő” vevőket, ahol még a 
kiszállítás szervezésében is segítenek kollégáink.  
Az őszi, sáros időszakban, helyenként nehézségekbe ütközött a méteres tűzifa kiszállítása, 
mely a vidéki lakosság másik kedvelt tüzelőanyaga. Ahol volt lehetőség, időjárás biztos utak 
mellé készletezték be erdészeteink a méteres tüzelőt, hogy bármilyen időjárási körülmények 
között ki tudják szolgálni a jelentkező lakossági igényeket.    
A lakosság mellett az aprítékkal fűtő kórházak, közintézmények és egyéb partnerek 
szállítmányaiban sincs fennakadás, hiszen telephelyeinken betárolva, rendelkezünk ezen 
partnereink biztonságos kiszolgálásához szükséges alapanyag készletekkel is.  
   
 
Az őszi településfásítás befejeződött, de tavasszal folytatjuk! 

 
 
Országszerte 475 település 
csatlakozott az Agrárminisztérium 
által meghirdetett 
Településfásítási programhoz. A 
KEFAG Zrt. által 
csemetekertjében felnevelt sorfák 
igénylésében az EGERERDŐ Zrt. 
működési területén lévő 
települések közül is több, mint 20-
an sikeresen vettek részt. Az 
Országos Erdészeti Egyesület, 
mint programkoordinátor, míg az 
EGERERDŐ Zrt., mint szakmai 
pártoló szervezet is részt vett a 
program megvalósításában.   

A 2020 júniusában meghirdetett alprogram, része a kormány országfásítási programjának, 
mely megvalósítására az őszi és tavaszi ültetési időszakban van lehetőség. Így egyes 
községekben már idén ősszel elindult a zöldítés, településenként különböző számú (10-30 
db) fa ültetésével. Elsőként Mátraballán, majd Tarnaszentmiklóson, Cereden és Zabaron 
szépültek meg a közösségi terek az igényelt sorfáknak köszönhetően.  
Ezeken a településeken - még a járványügyi vészhelyzet kihirdetése előtt- igazi közösségi 
eseményként valósult meg az ültetés. Az iskolásoktól, a falu legidősebb lakosaiig, mindenki 
hálásan köszönte az új életet is jelképező fákat, mellyel a települések parkjai, játszóterei, 
sportpályái lettek szebbek, élhetőbbek. 
 Az EGERERDŐ Zrt. működési területén az őszi ültetési szezon 2020.11.19-én zárult 
Szilaspogonyban, ahol a járványügyi helyzetre való tekintettel kis létszámban, helyi 
önkormányzati dolgozók végezték el a 13 db sorfa ültetését. Minden helyszínen az ültetés 
szakszerűségét az EGERERDŐ Zrt. kollégái koordinálták, köztük ifj. Ősz Gusztáv, az 
EGERERDŐ Zrt. vezérigazgató-helyettese.  
Az erdő klímavédelemben betöltött fontos szerepe jól ismert (hosszú távon széndioxidot köt 
meg a levegőből, oxigént termel, csökkenti a talajeróziót, árnyékával, párologtatásával hűsít, 
csökkenti a hőmérsékletet, stb.), de a nagy erdőségek mellett a település fái is számítanak a 
helyi mikroklíma védelmében. 
Bízunk benne, hogy a szakszerű ültetésnek köszönhetően az elültetett fák évtizedekig fogják 
szolgálni a települések közösségét, árnyékukkal, termésükkel és levegő tisztító hatásukkal.  
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Reméljük, hogy az akció az önkormányzati vezetők szemléletét is formálta és a jövőben más  
országfásítási pályázatban is lelkesen pályáznak, tovább szolgálva a településük zöld 
érdekeit.  
A településfásítás az erdőgazdaság illetékességi területén összesen 16 településen fog 
folytatódni tavasszal, de addig se felejtsük el, hogy MINDEN FA SZÁMÍT! 
 
Egyre zöldebb települések 
 
A külterületek mellett a belterületek zöldítését is támogatja a kormány, a Településfásítási 
alprogram elindításával, mely keretében a 10 ezer fő alatti települések igényelhettek 
legfeljebb 30 db sorfát (melyekhez jár faegyedenként 3 db támasztókaró, takarómulcs, 
védőrács) a közterületek szépítésére. Több Heves és Nógrád megyei település sikeresen 

részt vett az igénylésben, melyek közül 5 
községben már ősszel megtörténik a faültetés. 
Elsőként Mátraballán ültették el a KEFAG Zrt. által 
biztosított sorfákat, az önkormányzat által 
kiválasztott közterületekre és az oktatási 
intézmények udvarára. Örömteli volt látni, hogy a 
faültetés igazi közösséget épít, hiszen az iskola 
tanulói és a falu lakosságából is többen részt vettek 
a faluszépítő programban. 
A fák elültetésében szakmai segítséget nyújtott az 
EGERERDŐ Zrt. vezérigazgató-helyettese, ifj. Ősz 
Gusztáv, aki egyben az Országos Erdészeti 
Egyesületet, mint programkoordináló szervezet Egri 
Helyi Csoportját is képviselte. Vezérigazgató-
helyettes úr a fák helyének kijelölése és az ültetés 
folyamatának segítése mellett a jövőre vonatkozó 
gondozási tanácsokkal is ellátta a fát ültető 
önkormányzat vezetőit, kollégáit. 
A szeptember végi mátraballai településfásítási 
program óta már Tarnaszentmiklóson és Zabarban 
is új sorfák díszítik a települést, melyek 

hozzájárulnak az élhetőbb települések kialakulásához és a klímaváltozás hatásainak 
enyhítéséhez. 
További két településen, Cereden és Szilaspogonyban lesz még idén fásítás, melyet a 
tavaszi faültetési szezon követ. A faültetés nemcsak a község tereinek díszítésében és a 
közösség építésében lényeges, hanem új életteret is teremt az állatoknak, sőt a fák mellé 
minden önkormányzat kapott egy odút is. 

 
Hajrá Rudolf-tanya! 

Egyre többen választják az aktív időtöltést egész 
hétvégi programként, így éjszakára sem térve haza, 
erdei szálláshelyeken pihennek meg. Az ország 
szinte minden pontjain újonnan épített és felújított 
turistaszállások várják a bakancsos, bringás, lovas 
vándorokat, hogy erdei körülmények között 
kipihenjék magukat.  
Az Aktív Magyarország Kormánybiztosi Iroda 
meghirdette az Év Turistaháza című versenyt, 
melyre bárki nevezhette kedvenc erdei 
szálláshelyét. 
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Az EGERERDŐ Zrt. egyik szálláshelye, a Mátra bércei között megbúvó Rudolf-tanya - nagy 
örömünkre - bekerült a Top 10-es listába, melyek közül közönségszavazás alapján 
választják ki a győztest! 
Rudolf-tanya eredete még a Károlyi családra tekint vissza. Az 1860-as években létrehozott 
vadaskertbe több vadászház épült, köztük Rudolftanya is, mely  Wenckheim Rudolfról kapta 
nevét, aki Károlyi Gyula jó barátja volt. A nagy múltú épület méltón viseli tovább Rudolf 
nevét, melyet az EGERERDŐ Zrt. több szakaszban modern, kényelmes turistaszállássá 
fejlesztett. 
A nagy épületben 14 fő, míg az apartmanházakban 8 fő elszállásolására van lehetőség, mely 
nagyon népszerű a kirándulók körében.  
A hely varázsát nemcsak a történelmi múlt adja, hanem a környezet, a szomszédságában 
lévő különleges fenyőgyűjtemény, a karnyújtásnyira lévő Galyatető és az épületek letisztult 
és egyben modern formavilága.  
A zölden csillogó cserépkályha melege, a harapni való tiszta levegő és az erdő csendje rabul 
ejti az idelátogatót. Ennek is köszönhető, hogy nagyon népszerű a szálláshely, szinte 
naponta érkeznek foglalások, ami elsősorban hétvégére illetve az iskola szünetekre 
vonatkozik.  
A koronavírus miatt a turistaház vendégei külön örülnek a ház magányának, mely garantálja 
nekik a nyugodt, meghitt, családi körben eltöltött pillanatokat.  
 
 
Az EGERERDŐ Zrt. gímbika trófeaszemléje 

 
Az EGERERDŐ Zrt. 
vadászterületén elejtett 
gímszarvas bikák 
trófeáit október 16-án, 
a Mátrában, a 
Nagyhalmaj-tisztáson 
mutatta be az 
érdeklődőknek. Ebben 
az évben immáron 
kilencedik alkalommal 
lehetett szemügyre 
venni a kiállított 
trófeákat. Szerencsére 
a mustra napjára 
megkegyelmezett az 
időjárás, eső helyett 
napsütés, majd köd 
fogadta a több mint 100 
érdeklődőt.  
Az „agancserdő” nem mindennapi látványt nyújtott, összesen 69 db kiállított trófeát, illetve 
egy hajnalban elejtett, rendellenes agancspárt viselő fiatal bikát is megtekinthetett a vadász 
közönség.  
A trófeaszemlén Dudás Béla, a szemlének helyszínt adó Mátrafüredi Erdészet vezetője 
köszöntötte a megjelenteket. Dobre-Kecsmár Csaba, az EGERERDŐ Zrt. vezérigazgatója az 
erdész-vadász kollégák szakszerű munkájának és a bérvadászok elévülhetetlen szerepének 
fontosságát hangsúlyozta. Kiemelte, hogy 2020-ban gondos, válogató vadászat vette 
kezdetét az EGERERDŐ Zrt.-nél, amelynek eredményét remélhetőleg pár év múlva 
kamatoztatni tudják.  
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Végül Nagy Károly Imre, a társaság vadászati előadója adott tájékoztatást az idei év bőgési 
időszakának eredményéről. A trófeaszemle időpontjáig 73 db gímbika került terítékre. A 
mátrai vadászterületen 48 db, a bükkin 22, az egerbaktai területen pedig 3 bikát sikerült 
elejteni. Emellett 5 db elhullás is volt, köztük egy 7,84 kg-os, ígéretes trófea. 
A trófeák alakzata, mérete és átlagsúlya is a szakmai selejtezésnek megfelelő eredményt 
mutat, melyek közül sok dárdás, villás formájú. A bírálat során 12 trófea kapott bronzérmet, 
amely 16 %-os érmes arányt jelent. A legnagyobb trófea 8,62 kg volt, amely 189,31 CIC 
pontot kapott, és 10 évre becsülték a korát. A trófeák átlagsúlya 4,47 kg, amely alig marad el 
az elmúlt évitől.  
 
 

 
 
A Covid-19 helyzetre való tekintettel vadászat céljára nem érkezhetett külföldi  
vadászvendég. A magyar vendégvadászok által elejtett trófeások közül a fiatal korosztályba 
bírált bika 26 db, középkorúnak ítélt 40 db, és az elmúlt pár év legtöbb öreg korosztályú 
gímbikája, 7db került puskavégre.  
A hatósági trófeabírálat a trófeás vadak elejtését mind szakszerűnek és szakmailag 
indokoltnak ítélte, mely a vadász kollégák szakmai felkészültségét is minősíti.  
Gratuláció minden vadászvendégnek és köszönet a jól felkészült szakembereknek!  

 
Vígh Ilona 

közjóléti és kommunikációs vezető 
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Mátravasút projektzáró rendezvény 
(2020. 09. 24.) 

 
Az 1900-as évek elején épült mátrai kisvasúthálózat elsődleges funkciója a Mátra erdeiből a 
fák, kövek szállítása volt. A közúti fuvarozás elterjedésével, szerepét vesztve, a turizmus 
szolgálatába állt.  
Révész Máriusz, az aktív Magyarországért felelős kormánybiztos a közelmúltról szólt, amikor 

a 2000-es években leromlott a kisvasutak 
állapota, balesetveszélyes lett, annyira, hogy a 
fennmaradása is veszélybe került. 2010-ben a 
kormányban is bekövetkező szemléletváltás, az 
erdészetekkel, nemzeti parkokkal való 
együttműködés megmentette a kisvasutakat, amit 
Dr. Nagy István agrárminiszter azért is tart 
fontosnak, mert meghatározóak a gyermekkorban 
szerzett élmények. A 21. századi 
kisvonatozásnak olyan természetközeli 
élményeket, kalandokat kell nyújtania, hogy 
versenyképes legyen a mobiltelefonos játékokkal. 
Horváth László parlamenti képviselőtől 
különleges információkat tudtunk meg híres 
mozdonyokról. Liza érkezése 1916-ban nem volt 

sebesnek mondható, miután a vágányt fölszedték, majd újra lerakták, így 11 nap alatt ért 
Gyöngyössolymosra. A korábban Gyöngyös-Bene vasút 1932-től a Mátravasút nevet viseli.  
Az EGERERDŐ Zrt. vezérigazgatója, Dobre-Kecsmár Csaba visszautalt 2010-re, amikor 
mertek nagyot álmodni, és lefektették a régióban az 
ökoturisztika alapjait. Turistaházak, kilátók újultak meg a 
kor igényeihez, elvárásaihoz igazodva. Szempont volt az 
osztrák, szlovák nívó elérése. Nyolcezer 
vágányfolyóméter és 11 ezer talpfa cseréje valósult meg, 
több híd és megálló újjáépült, Gyöngyi gőzmozdony 
mellett 3 db Mk 48 dízel mozdony és számos nyitott és 
zárt kocsi lett felújítva kívül-belül. Cél, a jelenlegi 50 ezer 
utas/év helyett 100 ezer utas/év. A járművek és a pálya 
műszaki felügyeletét Kovács László, vasút üzemvezető 
végzi. 
Szintet lép a Mátra a turisztikai fejlesztésekben, aminek 
egy szelete volt ez az esemény is, majd vonatra szállva, 
Mátrafüreden folytatódott a program, a Mátra Szakképző 
Iskolában. 
Az Agrárminisztérium és az Országos Erdészeti Egyesület az Erdők Világnapja alkalmából 
miniszteri elismeréseket adományoz, valamint az Országos Erdészeti Egyesület díjait adja át 
azoknak a szakembereknek, akik az erdőgazdálkodás, erdővédelem területén kiemelkedő 
munkát végeznek.  
Az ünnepséget Jakkel Mihály, a gyöngyösi Pátzay János Katolikus Zeneiskola igazgatójának 
kürtjátéka nyitotta meg, Lojek Máté 12.c. osztályos tanulótól pedig Tay Suclefawn: Az erdész 
imája fiáért című versét hallhattuk.  

Dr. Nagy István agrárminiszter köszöntőjében felhívta a figyelmet ökoszisztémánk 
sérülékenységére a klímaváltozás hatására, ami fontossá teszi a társadalmi szemléletváltást, 
ami már nemcsak szükségszerű, hanem kötelező is. 
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Az erdőgazdálkodás felértékelődött, hiszen egy élhető környezetért dolgoznak, a döntések 
felelősségteljesek, mert az eredmény csak 50 -100 év múlva válik láthatóvá. 
A miniszter úr a Pro Silva Hungariae Díjat, a Pro Silva Hungariae Emlékplakettet és 
Miniszteri Elismerő Okleveleket, az Országos Erdészeti Egyesület Küldöttgyűlése Bedő 
Albert, Kaán Károly és Decrett József emlékérmeket adományozott. Elismerő Oklevélben 
részesült Vígh Ilona erdőmérnök, az EGERERDŐ Zrt. kommunikációs és közjóléti vezetője 

lelkes és kreatív szakmai munkájáért, aktív egyesületi tevékenységéért, Lászka István Attila 
erdőmérnök, mérnöktanár, a mátrafüredi 
középfokú szakoktatási intézmény oktatója 
elkötelezett pedagógusi és méhészeti közéleti 
munkájáért. 
Az Erdészeti Tudományos Intézet Vadas Jenő 
Díjat adományozott Dudás Béla erdőmérnöknek, 

az EGERERDŐ Zrt. Mátrafüredi Erdészetének 
vezetőjének a szakma országos elismertségét 
jelentősen javító regionális rendezvények 
sikerében végzett munkájáért, innovatív vezetői 
tevékenységéért, erdészeti kutatás segítéséért. 
A Pilisi Parkerdő Zrt. és az Országos Erdészeti 
Egyesület a Madas László Emlékérmet 
adományozta a díjazottaknak.  
Dr. Réthy István, aki maga is brassói végzettségű 
erdőmérnök, saját szerzeményeivel szórakoztatta 
a közönséget. Végül az erdészhimnusz eléneklése 
után, záróakkordként, gáláns állófogadás zárta a 
díjátadó ünnepséget a Mátra Szakképző 
Iskolában, melynek mesés környezete méltó 
keretet adott a rendezvénynek. (Fotó: Rostás Gabi) 

 
 Rostás Gabi 

 
Mérföldkő a hazai turizmusban: a Mátra-Bükk is szerepel a 11 újonnan 

meghatározott turisztikai térség között 
 
A Kormány megtárgyalta és elfogadta a turisztikai térségekről szóló rendeletet, amely 
konkrét lehatárolással együtt határozza meg Magyarország turisztikai térségeit. 
 
A Kormány az alábbi turisztikai térségeket jelölte ki: 
 
Magyar Közlöny 205 szám: 1. 429/2020. (IX. 14.) Korm. rendelethez: –

Bukk : Eger region):  
 
5.a. Bu : , Bukkszentkereszt, Bu

, Eger, Eg , Felso , Mezoko

, Szarvasko , Szomolya . 
 
5.b. : , Bu , Gyongyo r

), Gyongyo

(Galyateto
ro

), Szurdokpuspoki, Tar, 
 



 
   KÖZÉLET – TURIZMUS - IGAZTÖRTÉNETEK–KULTÚRA - SPORT – TERMÉSZET 

     GALYAI FÓRUM                           II. Évf. 6. szám                                   10. oldal 

 
 
ERDÉSZ PORTRÉK 
 
Természetről, az erdőről, erdőtervezésről, erdőművelésről sokat írunk, hogy minél több nem 
erdész számára is érthető legyen mindaz, amit az erdőjáró az erdőben lát. Ne csak a 
„tarvágás” szó keringjen a köztudatban, hanem legyenek pontos fogalmaink az erdőben való 
gazdálkodásról, arról a szellemiségről, amit az erdészek képviselnek. Ismerjük meg azokat 
az embereket, akik elődeiktől megtanulták az erdő tiszteletét, az alázatot! 
Erdész portré sorozatunkban a háttérben lévő ember karakterét szeretnénk bemutatni hozott 
és tanult örökségével, mindennapjaival. Ezúttal Vígh Ilona, erdőmérnök a Galyai Fórum 
vendége: (A szerk.) 

 
Szolgálatra kész 

 
 
2010 óta dolgozom az EGERERDŐ Zrt.-
nél, jelenleg kommunikációs és közjóléti 
vezetőként. Erdőmérnökként Sopronban 
végeztem, majd egy rövid időt az 
erdészeti hatóságnál dolgoztam, de már 
10 éve az erdőgazdaság kötelékében 
szolgálom a magyar erdőket.  
A gazdaság központjában kezdőként az 
erdőműveléssel, a fiatal erdők 
nevelésével foglalkoztam, majd 
gyermekem születése után erdészeti 
kommunikációval összefüggő feladatokat 
kaptam.  
Munkámmal fő célom, hogy 
megoszthassam az emberekkel az erdő 
és a természet szeretetét.  Fontosnak 
tartom, hogy minél szélesebb körben 
megismerhessék a civilek az erdészek  
munkáját, az erdőben zajló folyamatokat, 

a természet szépségét és emellett olyan erdei programokon vehessenek részt, mely az 
egész család számára élményt nyújt. 
Egyszerű emberek gyermekeként láttam meg a 
napvilágot Bogácson, ahol azóta is élek, és 
otthonomnak tekintek. Szüleim dolgos kezükkel 
teremtették meg a mindennapi betevő falatot. Hamar 

megtanultam, mi 
az a kapa, mit 
jelent vetni és 
aratni. A munka 
szeretete mellett 
azt is jól a 
fejembe véstem, 
hogy minden 
emberi igyekezet ellenére a mindenható Jóisten mondja 
ki a végső szót, aki egyik évben ad, a másik évben 
elvesz!  
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Már fiatalon szívembe zártam az erdőket, réteket, ha tehettem nem a házban töltöttem az 
időt, hanem segítettem szüleimnek a konyhában, a jószágok körül, a kertben, a szőlőben, fát 
gyűjteni az erdőn, szóval mindenben, amire egy falusi portán egy fiatal lány képes volt.  
A természettel való kapcsolatom, életem szerves része volt, de az egész család orvosnak 
szánt. Ám, amikor 16 évesen megismerkedtem szívem párjával, ezek a célok gyökeresen 
megváltoztak. Már akkor gyakorló erdész volt, aki vitt magával az erdőbe, amikor csak tudott. 
Mikor pályaválasztás előtt álltam, nem volt kérdés, hogy erdőmérnöknek jelentkezem-e 
Sopronba? 
A soproni diákévek minden szépségére és megpróbáltatására is örömmel tekintek vissza, 
hiszen itt egy nagy közösség részévé váltam, az erdészek nagy családjának tagja lettem. 
Hálás vagyok ezért, hogy bárhová is vigyen utam az országban, mindenhol van egy ismerős, 
barát, akivel összeköt az erdő szeretete. Bár az egyetemi éveim alatt nem voltam lelkes 
selmeci hagyományőrző, de a mai napig megdobogtatják szívem a selmeci és soproni 
diáktörténetek és nóták. 
Életemben fő célom a családi harmónia megteremtése, így első- 
sorban édesanya, feleség vagyok, aki süt, főz, mesét olvas, és a 
családi tűzhely melegét őrizve szeret. A magánéletem másik fontos 
szelete a hagyományőrzés és az alkotás. Már egész pici koromtól 
dalolom a bogácsi népdalokat, több hagyományőrző csoport tagja 
voltam, mostanság pedig bútorfestést tanulok és közben férjemből 
főállású kosárfonó lett. Családommal 2015-ben elindítottuk a Viola 
Alkotóműhelyt és Népi Játszóházat, mely már több ezer gyermek 

lelkét örvendeztette meg az 
alkotás örömével. 
Mindemellett a falu 
közösségét építem, és 

vallom: „Bár 
mindenhol jó, de 
legjobb otthon!”.    

Természetesen 
munkahelyemen 

sem tudok ezektől 
a céloktól teljesen 
elkülönülni, így a 
munkatársaimmal 
való jó kapcsolat 
és kommunikáció, 
illetve a 
csapatban való együttműködés, a fiatalok lelkesítése is 
nagyon fontos számomra, hogy a munkahelyen is 
családias közösség alakulhasson ki. 

Munkakörömből eredően az EGERERDŐ Zrt. rendezvényeinek szervezőjeként, népszerű 
programokat szervezek, köztük az erdészeti nyílt napokat, vándortábort, vagy a kisvasutas 
rendezvényeket. Emellett pedig személyesen, illetve a sajtón keresztül viszem jó hírét az 
erdészeknek, hogy a gyerekek és a felnőttek is minél pontosabb, hitelesebb információkat 
kaphassanak rólunk, erdészekről és tevékenységünkről.  
A fiatalok motiválása mellett a nyugdíjba vonult kollégák történeteit is figyelmesen hallgatom, 
éppúgy, ahogyan nagyapám szavait lestem, mikor mesélt nekem. Az Országos Erdészeti 
Egyesület tagjaként nagyon örülök, mikor idős kollégákkal találkozhatok, akik fiatalos 
lendülettel mesélik el megsárgult élményeiket.    
 
 
 



 
   KÖZÉLET – TURIZMUS - IGAZTÖRTÉNETEK–KULTÚRA - SPORT – TERMÉSZET 

     GALYAI FÓRUM                           II. Évf. 6. szám                                   12. oldal 

 
 
A természetet és annak folyamatait mai napig csodálom. Járom az erdőt, gondozom a 
kertemet, méheinket és tanulok, tanulok és tanulok. Mindenhol és minden nappal, valami 
mást.   
Mosolyogj! Fiatalon tart! – írja a mondás. Engem a nevem kötelez, hogy legyek mindig 
vidám, másoknak is csak ezt tanácsolom! Bár, az életutunk olykor göröngyös, minden 
helyzetben és emberben meg kell találnunk a jót! Legyünk figyelmesek és a világ  sok 
negatívuma mellett koncentráljunk a szerethetőre, ettől lesz boldogabb a Te életed is! 
(Fotó: Vígh Ilona) 
                 Vigh Ilona  

 

TERMÉSZET 
 

Az ERDŐ (idő, időjárás) 

 

Az elmúlt időszakban a légkör tulajdonságainak a pillanatnyi állapota a meteorológiai 

idő, (idő: a légkör tulajdonságainak a pillanatnyi állapota, pl: hőmérséklet, páratartalom, 

elektromosság) pár óra alatt jelentősen megváltozik, vagyis szélsőséges időjárás (időjárás: 

a légkör tulajdonságainak időbeni változása) alakul ki. 

 

Ezek a szélsőségek jelentős hatással vannak a természetes, de az épített környezetünkre is. 

A hatások a Mátra turisztikai „ékét”, a Mátravasutat sem kerülték el az elmúlt években. 

 

Mielőtt erre rátérnék, olvassatok egy rövid összefoglalót a Mátravasútról a 

http://matrahegy.hu internetes oldal nyomán. 

„1926. június 19-én indult el a személyszállítás Gyöngyös és Mátrafüred között, ez az a 

dátum, amikortól a Mátravasút életkorát számítjuk. 

Ez azonban mégsem fedi a valóságot, mert a Mátravasút történetének kezdetei húsz évvel 

korábbra nyúlnak vissza. A Mátravasút fő feladata az erdőkben kitermelt fa és a kőbányák 

anyagának szállítása volt. A valamikori vasúti pálya Galyatető alatt, a Nyírjes-bérc környékén 

ért véget, de szintén hosszabb volt a vonal Mátrafüredtől, hiszen a Kékes-laposáig terjedt. 

Egy, a mátrai fakitermelésre alapított részvénytársaság és az Egri Érsekségi Uradalom 

nyitotta meg az első keskenyvágányú, 600 mm nyomtávolságú, lóvontatta gazdasági 

vasútvonalat 1906-ban Gyöngyössolymos északi határában. Nyírjesi vonalnak nevezték, 

amely Lajosházán át északkeletre vezetett. 

1907-ben építették ki a Szalajka háztól a csukás-völgyi vonalat. 1916-ban a 

gyöngyössolymosi vonalakon a lovakat gőzmozdonyok váltották fel. 

Néhány évvel később megépült Gyöngyös és Mátrafüred között is a kisvasút. Ezen 

szakaszon 1926-tól a személyszállítás is elkezdődött. Az 1910-es évektől egészen a 

személyszállítás megkezdéséig folyamatosan épült, fejlődött a Mátrában kanyargó 

vasútvonalak száma és hossza, összekötve ezáltal Gyöngyöst és a környező településeket. 

A teljes pályahossz a 30-as évek végére 30 km-t tett ki. 

Az 1950-es években épült Egyesült Izzó Pipishegyi gyárához a mátrafüredi Bene-laposon 

lévő anyagtároló helyről (ma az erdészeti iskola területe) kisvasúton szállított építési 

anyagot. 1960-64 között folyamatosan megtörtént a dízelvontatásra történő áttérés. 1968-tól 

a Gyöngyössolymos-Lajosháza közötti szakaszon is megkezdődött a személyforgalom. 
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A faanyag és kőszállítás megszűnésével 1985-től csak személyszállítás folyik. A 7 km-es  

Gyöngyös-Mátrafüred közötti szakaszon egész évben, a Gyöngyös-Lajosháza közötti 

szakaszon a nyári időszakban, illetve előzetes igény esetén közlekedik a kisvasút.” 

A következőkben a lajosházai vonal, Lajosháza és Szalajka-ház közötti meghosszabbítása 

folyamáról (közel 3,5 kilométer) és a meteorológiai idő egyikének szélsőségeiről, a hirtelen 

nagy mennyiségben lehullott csapadék (eső) hatásáról mutatok pár képet. 

 

A kezdetek, illetve a múlt 

 

 

    
 
A 2007 év őszi újjáépítés megkezdése előtt látható, hogy a felhagyott és felbontott vasutat 
visszafoglalta az erdő. (fotó: 2007.03.21.) 
 
 
Az újjáépítés első lépése volt az erdő ismételt igénybevétele 
 
 

    
 
A hajdani nyomvonalból a fák kitermelése és a szükséges földmunkák elvégzése. 

(fotó: 2007.10.27.) 
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A földmunkák alatt lassan megérkezett a tél 
 

       
 
Az időjárás talán akadályozta az elbontott régi pálya földanyagának az elszállítását.  

(fotó: 2007.11.07. és 12.14., valamint 2008.02.19.) 
 
Az alépítmény elkészült, de elérkezett Medárd napja, és a hirtelen jött eső is jelezte a 
szélsőség erejét, hatását 
 

…  
 
A vízgyűjtő területéről a völgyben lerohanó víz nem fért el a patak mederben, és a leendő 
vasút nyomvonalát választotta. (fotó: 2008.07.28.) 
 
A következő év elején a végállomás közelében lévő Szalajka-ház villamosítása 
megtörténik és megérkeznek a talpfák is 
 

    
(fotó: 2009.01.29.)                                      (fotó: 2009.08.13.) 
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2009 őszére elkészül a felépítmény, a vasúti pálya 
 

    
 

Az erdő ölelésében (fotó: 2009.10.30.) és a Szalajka végállomás kitérője (fotó: 2009.10.30.) 
 

A következő év tavaszán az eső hirtelen és nagy mennyiségben zúdul a vasút 
völgyének a vízgyűjtőjére 
 

…  

 
A lezúduló víznek alig elég a patak medre, a vasút vízelvezetése pedig nem bírja a nagy 
mennyiségű vizet befogadni, és ezt a kavicságy bánja. (fotó: 2010.04.14. és 05.19.) 
Pár nap múlva megismétlődött a nagy esőzés és még nagyobb kárt okozva a vasúti 
pályában. 
 

    
(Fotók: 2010.05.23.) 
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A viszonylagos „nyugalom” után (2010 és 2017 között) a szélsőségek „visszatérnek”. A 

vízgyűjtő patak medre nem tudja levezetni az összefolyó vizet, és a hordalék is eltömi az 
átereszt. 
 

…  

Szalajka végállomás és a Karos-híd előtti áteresz. (fotó: 2017.05.14-24.) 
 
Aki részletesen tájékozódni akar még a Mátra időjárásáról, az Erdészeti Tudományos Intézet 
(ERTI) által üzemeltetett meteorológiai állomás adatait megtalálja a 
http://met.boreas2.hu/erti_test/ internetes oldalon. 

 Urbán Imre 

erdőmérnök 
 

 

KULTÚRA 
Messziről jöttem…. 

 
Beszélgetőtársam Thiago Jackson Pinheiro 
Costa. Ez a latinos hangzású név egy 
sármos, mosolygós fiatalemberhez tartozik, 
akit az útkeresés vezetett a papi pályára.  
A brazíiai Belém városában született – 
magyar fordítása Betlehem – északon, 
Ecuador közelében, az egyenlítő vidékén. 
Tanárnő édesanyja egy 13 gyerekes család 
legidősebb gyereke, édesapja már egy 
kisebb, 4 gyerekes családban született, és 
önkormányzati tisztviselőként dolgozik. 
Thiago a gimnázium után műszaki 
egyetemre járt, majd egy kórházban 
koordinátorként dolgozott.  
2011-ben a Neokatekumenátus 
közösségben lelkigyakorlaton vett részt - 
már 4 éves kora óta részt vett ezeken a 
szüleivel, nagyszüleivel -, ahol az imán 
keresztül találkozott Istennel.  
 

 
 

http://met.boreas2.hu/erti_test/
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Az eucharisztia eltérő a nálunk, vagy az Európában megszokottól, amit nagyon 
érzékeltetően fordított magyarra: lehet visszhangozni, vagyis hozzá lehet szólni, ami esetleg 
jó példa, vagy segítség lehet másoknak.  
Annak ellenére, hogy minden adott volt 
Brazíliában ahhoz, hogy boldog legyen, 
mégsem volt boldog.  
A Neokatekumenátus közösségben, 29 éves 
korában, megszólította Isten, és hívta. A 
közösség vezetője a fővárosban, Brasiliában 
van, ahol meggyőződtek arról, hogy valóban 
elhivatott-e a papi pályára, és csak ezután 
utazhatott Olaszországba, ahol a 
Neokatekumenátus közösség alapítója van. 
Itt egy hosszú lelkigyakorlaton vett részt, 
aminek a végén egy sorsoláson döntöttek 
arról, kinek, hol van a helye a nagyvilágban.  
Az egyik pohárban egy név, a másikban egy 
ország.  Thiagonak magyarországi küldetést 
kínált a sors, de amikor meghallotta az 
ország nevét, hirtelen, fogalma sem volt róla, 
hol lehet, de szereti a Forma 1-et, és a 
segítségére is sietett. A Hungaroringről beugrott neki, hogy valahol Európában van, aminek 
igen megörült, mégsem Afrikába kell mennie, bár, azzal az alázattal, ami benne van, azt a 
missziót is örömmel vállalta volna.  
Az olaszországi sorsdöntő sorsolás után visszarepült Brazíliába, csupán összecsomagolni, 
és 2011. október 12-én megérkezett Budapestre, ahonnan Miskolcra került kispapként.  
Az első év nyelvtanulással telt 2012.. szeptemberében az Egri Érsek Papnevelő Intézet 

szemináriumait látogatta, sikerrel. Felszentelése után, 
2020 augusztusától a gyöngyösi Szent Bertalan templom 
káplánja. 
Arról is faggattam Thiagot, hogy Brazilia pampái, a 
Copacabana, karnevál és a vidám latin temperamentum 
után, milyen első benyomások érték Magyarországon?  
Amit rögtön észrevett - az a távolságtartás volt. Nehezen 
kommunikálnak az emberek, és különösen lelki 
kérdésekben nehezen nyílnak meg.  
A riportot is átjárta latinos vidámsága, örök mosolya, 
aminek látszólag nem volt külső oka, mert ez az 
életigenlő derű belülről sugárzik. Szerencsés az a 
közösség, melynek ő a káplánja.  
A mérsékeltövi klímát hamar megszerette. A  fullasztóan 
meleg, párás egyenlítő után nagyon élvezi az évszakok 
váltakozásának sokszínűségét A magyar gasztronómia 
ízlésére van, de van két étel, amit nagyon nem szeret: a 
kocsonyát és a mákos tésztát. Érdekesnek találja még a 
kétfogásos menüt, mert Brazíliában nem esznek levest, 

vagy csak ritkán.  
Föltalálta magát Magyarországon, jól beszéli nyelvünket, és megtalálta, amit keresett, Istent, 
de igazi célja az Istennel való kapcsolat mélyebb megélése. 

Rostás Gabi 
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MAGYARORSZÁG KÖZTÁRSASÁGI ELNÖKE 

Lovászné Juhász Rita Csokonai Vitéz Mihály-díjas népi hímző, viseletkészítő, a Palóc 

Néprajzi Magángyűjtemény és Babakiállítás társtulajdonosa és férje, Lovász Zsolt 

részére hagyományőrző, a magyar népművészet, különösen a palóc kultúra tradícióit 

népszerűsítő több évtizedes hagyományőrző tevékenysége elismeréséül a 

MAGYAR ARANY ÉRDEMKERESZT 

kitüntetést adományozta. 

 

Gyűjteményük 1983-tól 

állandó kiállítás Mátrafüreden, 

melynek anyagát Szakács 

Józsefné kezdte gyűjteni 65 

évvel ezelőtt. Palócföldet 

bejárva, darabról-darabra 

vásárolta össze a régi 

hímzéseket, lakástextileket, 

viseleti darabokat. A 

lakástextileken talált gazdag 

hímzésvilágot föl is dolgozta. 

Sok munkája zsűrizett, 

országos pályázatokon 

díjazott alkotássá vált. Ezt a 

gyűjtőmunkát folytatta 

unokája, Lovászné Juhász 

Rita, aki textiltervezőnek tanult.  

A kiállítás néprajzi gyűjteménye a palóc viseletet mutatja be 

az 1900-as évek elejéről származó darabokból, a 

babakiállítás 32 népviseletbe 

öltöztetett baba, amely a palóc 

tájegység sokszínűségét tárja a látogatók elé. A történelmi 

babák a magyar nemesi, polgári öltözködési kultúrát mutatják 

be a középkortól az 1900-as évek elejéig.  

Lovász Zsolt a Ritával kötött házasságával került közelebbi 

kapcsolatba a palóc kultúrával. Ritával közösen járták a palóc 

falvakat, és vásárolták meg a kiemelkedően különleges 

darabokat.  

Zsolt, a kiállítás látogatóival folytatott beszélgetések során 

gyűjtötte - a főleg - szegény palócok életéről szóló 

történeteket, és 2019-ben megjelentette az Így is ÉLhetTEK a 

palócok című könyvét., amely nemcsak a tárgyi, hanem a 

szellemi értékeket is bemutatja. Csak annak a nemzetnek lesz 

jövője, aki a múltját megőrzi, és megismerteti a jövő generációival, vallja Lovász Zsolt. A 

szerző mindenkinek, de főként fiataloknak ajánlja könyvét. 

(R. Gabi) 
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A Menekülés közös történetünk 

 
Az Országos Könyvtári Napokhoz fűződő 
programsor részeként mutatta be Gabriel 
Mangez (Dr. Mangó Gabriella) Escape 
című könyvét.  A szerző a gyöngyösi 
Vachott Sándor Városi Könyvtár teraszán, 
Molnár Katalin, a Líra könyvesbolt 
vezetője közreműködésével avatta be a 
hallgatóságot a kalandregény 
keletkezésének körülményeibe.  
Elmondta, egy olyan kalandregényt 
álmodott meg, ami az érdekfeszítő 
cselekmény által olyan információkat érint, 
ami gondolkodásra ösztönöz és az egyéni 
felelősségre, a csoporttudatosság erősítésére apellál.  
Mindehhez egyedi formai megoldás társul, amely ötvözi a film, dokumentumfilm, képregény 
és regény műfaját. 

A könyvbemutatón a szerző utalt rá, a 
környezetszennyezés hatásai, vagy akár a 
jelen időszak, a Covid-19 járvány az 
embereket azzal szembesíti, hogy vannak 
helyzetek, amelyeket nem tudnak uralni.  Az 
egyén válaszokat, menekülési utakat keres, 
számba veszi, hogy apró trükkökkel, miképp 
lehet túlélő. Ezek a problémák 
mindannyiunkat érintenek, a Menekülés ettől 

válik közös történetté.  
A könyv illusztrációit maga a szerző 
készítette. Ezekből a grafikákból a könyvtár, 
a bemutatóhoz kapcsolódó tárlatot 
rendezett. 

Morvai-Csath Róza  

 

Nyáry Krisztián bemutatta legújabb kötetét 

 

A Himnusz és a himnuszok kalandos életét meséli el Nyáry Krisztián legújabb könyve.  Az 

Általad nyert szép hazát című kötet szerzőjével szeptember közepén, a Vachott Sándor 

Városi Könyvtár udvarán megtartott könyvbemutatón találkozhatott a közönség. A 

rendezvény háziasszonya Molnár Katalin, a Líra könyvesbolt vezetője volt. 

Az immár tizenegy kötetes szerző nevéhez olyan népszerű művek fűződnek, mint az Így 

szerettek ők, az Írjál és szeressél, az Igazi hősök vagy a Merész magyarok. Legújabb 

könyvét azonban nem az emberi sorsok ihlették, hanem az egy-egy nemzet együvé 

tartozását kifejező költemények. Az eredetükkel, a történetükkel kapcsolatos kutatás 

érdekfeszítő olvasmánnyá kerekedett. 

A beszélgetés elején, Molnár Katalin visszautalt arra a vitára, amikor Radics Gigi 

előadásában bemutatott Himnusszal köszöntötte az újévet az egyik tévécsatorna. Az 

interneten megnyilatkozó embereket megosztotta a produkció, a kommentelők egy része 

nehezményezte, hogy az énekesnő a Himnuszt nem az eredeti változatban adta elő.  
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- Akik az eredetit kérték számon, azok valójában az általuk ismert Dohnányi Ernő-féle 

átdolgozást hiányolták – vélekedett Nyári Krisztián, aki szerint mindenkinek az általa 

megszokott, ismert előadásmód az eredeti.  

- A Himnusz élő műalkotás – fogalmazott az író, akit éppen ez inspirált a könyv 

megírására, melyben számos izgalmas kérdésre keres, illetve ad választ. Mitől vált nemzeti 

himnusszá a Himnusz, és mi volt a himnusz a Himnusz előtt? Mi köze van Balassi Bálintnak 

és a kanásztáncnak Kölcsey szövegéhez? A szerző más nemzetek himnuszairól, például az 

uruguayi és a paraguayi himnusz magyar vonatkozásairól is érdekességgel szolgál.  

A könyvbemutatót Réthy István, az Empty Pubs vezetőjének énekes-gitáros produkciója 

keretezte. 

Morvai-Csath Róza 

 

Miss. Hungary 

 
Idén a Gödöllői Királyi Kastély ad otthont december 12-én a jubileumi 30. Miss. Hungary 
2020 szépségverseny döntőjének. Hazánk legrégebbi szépségversenyén 30 hölgy 

mutatkozik be – tini és felnőtt kategóriában - és nagy létszámú, szakemberekből és 
támogatókból álló zsűri dönt arról, kinek a fejére kerüljön a két királynői korona, kik 
képviselhetik hazánkat a Miss. Hungary szépségkirálynőjeként a nemzetközi porondon.  
A rangos megmérettetésen a korábbi  hagyományos elemek mellett idén jelentős 
arculatváltás is történik, visszafogott, elegáns rendezvényt kíván megvalósítani a rendezvény 
szervező csapata.  
A verseny nagy hangsúlyt helyez a női szépség, a nőiesség bemutatására, de mindezt a 
nemzeti értékekkel ötvözve, hogy illeszkedjék a helyszínhez, a Gödöllői Királyi Kastélyhoz. 
Mindez egyfajta időutazáson keresztül jelenik meg, kiemelve az életmód, az egészség és a 
természet védelmének a fontosságát. Ezen fő gondolatok mentén szeretnének olyan 
üzeneteket eljuttatni a nőkhöz, amiket a mindennapokban egyaránt hasznosítani tudnak a 
fiatalabb és az idősebb generáció képviselői is.  
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A verseny során Erzsébet királyné világa összekapcsolódik a modern digitális világgal. 
A felnőtt döntősök estélyi ruháit Czédly Mónika és csapata, a D'Élia szalon készíti, a 
kollekciót Erzsébet királyné ruhái inspirálták, míg a tinik estélyi ruháit Szentirmai Mártha 
tervezi a Millaas kollekciójából. 
A szervezők mindent megtesznek, hogy a hölgyek valóban királynőnek érezzék magukat. 
Október közepén a kastélyban, Erzsébet királyné eredeti ruháinak rekonstrukcióiban két 
napon keresztül fotózták a döntősöket.  
A döntő programjában is helyet kap Gödöllő. A D'Élia Szalon, azaz Czédly Mónika Sisi korhű 
ruháinak bemutatója mellett Kézér Gabriella a Gödöllő Táncszínházzal egy táncjátékot állít 
színpadra erre az alkalomra, de színpadra lép a cross-over zenei irányzatot képviselő 
háromtagú Glória Singers és Erdőhegyi Brigitta. . 
A Miss. Hungary 2020 döntője - a tervek szerint - a közönség számára nyitott rendezvény 
lesz. Szeretnék, ha minél többen 
eljönnének, és megnéznék a 
Gödöllői Királyi Kastélyt és a 
Díszteremben Erzsébet királyné 
koronázási ruhájának 
rekonstrukcióját, illetve a 
koronázási ékszerek hiteles 
másolatait is. Színvonalas 
rendezvényre készülnek, olyan 
eseményre, amely jó hírét viszi a 
Gödöllői Királyi Kastélynak és 
persze a Miss. Hungary 
versenyének is. – tájékoztatott 
az esemény lebonyolítását 
vállaló szervező.  
(Fotó: Szervezők) 

Rostás Gabi 
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SPORT  
Válogatott sportolók Mátrafüreden 

 

 
1993-ban meghívásos 

lőversenyt szervezett 

Bakondi Endre erdész a 

mátrafüredi lőtéren, 

amelyen Hegyi Norbert 

nemcsak részt vett, hanem 

meg is nyert, ami egyben 

kezdete is lett sportlövész 

karrierjének Ezután 

vadászversenyeken vett 

részt, majd 2006-ban áttért 

az olimpiai versenyszámra, 

a trapra, ami talán későn is 

volt 33 évesen - egy korábbi 

váltás esetleg nagyobb 

világsikereket hozhatott 

volna számára -, de így is 

elégedett és ez a fontos.  
2009-ben már magyar 

válogatott kerettag volt, 

2011-ben mindössze egy 

korongon múlt az olimpiai 

kvalifikáció. Nagy 

lelkesedéssel készült a riói 

olimpiára - 2015-ben 

Mexikóban – Acapulcóban, 

egy kvótaszerző versenyen, 

ahol sikerült országos 

csúcsot lőni – 125-ből 123-

at -, de a fináléban elhibázta a legutolsó korongot, ami ugyan az olimpiai részvételbe került , 

de ezzel az eredménnyel Világkupa 5. helyezett lett. Most a tokiói olimpiára igyekszik kvótát 

szerezni. 

A mátrafüredi lőtér már évtizedek óta funkcionál, de igazi rangját most érte el, amikor 

március elsején Hegyi Norbert sportlövő, Magyar Olimpiai Válogatott kerettag. megalakította 

MátraHegyi Sportlövő Egyesületét, ahol skeet, olimpiai trap pálya és egy 70 méteres golyós 

lőtér van (pisztoly, golyó). A lőtér rangját emeli, hogy itt készül fel az olimpiai és a magyar 

válogatott is. A tokiói olimpiára már kvótát szerzett, éremesélyes Péni István is ezt a lőteret 

használja a felkészülésre.  
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Elkezdődött az utánpótlás nevelés is, akik között több füred gyerek is van: Bakondi Richárd, 

Gyenes Ábel, Gyenes Ágoston, Safranka Balázs, Mátraházáról Rosta Márton, aki magyar 

bajnokságon 9. lett olimpiai trapban, de hírét vették  

a lőtérnek a környékbeliek is, egészen Budapestig, de a galyatetői biatlon pályáról is jönnek 

edzésekre a sportolók. 

Legfőbb utánpótlás-nevelési stratégiája: a tehetséges gyerekek kiválasztása és azok 

gondozása. A Mátra Szakképző Iskola képzési 

struktúrájában szerepel lövészeti gyakorlat, melynek 

helyszíne a megállapodás szerint, a mátrafüredi lőtér 

lesz. A hozzá kerülő fiatalok, mind az iskola tanulói, 

mind pedig azok a fiatalok, akik érdeklődnek a 

sportlövészet iránt, lehetnek a jövő válogatott 

versenyzői. A juniorokra vonatkozó professzionális 

edzésmunka a Magyar Sportlövő Szövetség 

közreműködésével történik majd. 

A riport pillanatában érkezett Karsai Henrik tanár, 

szakoktató 24 erdész, vadgazdálkodási technikus 

diákkal a Mátra Szakképző Iskolából lövészeti 

gyakorlatra, amire eddig Füzesabonyba kellett menni 

a diákoknak. 

Jó reklám a Mátrának, ha a jövő olimpikonjai erről a 

mátrai lőtérről kerülnek ki. (Fotó: Rostás Gabi) 

 

Rostás Gabi 

 
 

ÚJABB LÉTESÍTMÉNNYEL LESZ GAZDAGABB A MEGÉLT SPORTOK 
STADIONJA, AZ ERDŐ 

 
 
A sportok megélésére nagyszerű hely az erdő 

Az erdei sportok lehetőségét fogja gazdagítani Galyatetőn a BOZSIK SÍFUTÓ ISKOLA 
kezdeményezésére létesülő sífutó, nordic walking és futópálya (SNF) „stadion”. 
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Az SNF pálya tervezett nyomvonala az „erdőtérképen” ábrázolva narancssárga színnel. 

 

 
Az erdőről, az erdő védelméről és az erdőgazdálkodásról szóló 2009. évi XXXVII. törvény 
végrehajtására kiadott 61/2017. (XII. 21.) FM rendelet rendelkezésére alapján – „4. § (1) Az 
Evt. 15. § (4) bekezdés szerint bejelentés köteles (az erdészeti létesítmény létesítését, 
bővítését, korszerűsítését, megszüntetését vagy rendeltetésének megváltoztatását annak 
megkezdése előtt legkésőbb 21 nappal előzetesen be kell jelenteni az erdészeti hatóság 
részére). Erdei közjóléti létesítményt létesíteni, bővíteni, korszerűsíteni, illetve megszüntetni 
az erdőgazdálkodó előzetes hozzájárulásával lehet.” – az Egererdő Erdészeti Zrt. megadta 
hozzájárulását a Mátraszentimre 27/A2, a 27/C nyilvántartási jelű erdőrészleteteket, a 
27/TI1 és a 27/TI3 nyilvántartási jelű területeteket érintő, „Galyatető sífutó, nordic 
walking és futó pálya” (erdei közjóléti létesítmény) létesítéséhez. 

 
 
Ugyancsak megkapta az SNF a létesítési hozzájárulást a park területére Mátraszentimre 
Önkormányzatától, mint tulajdonostól. 
A Bozsik Sífutó Iskola vezetője, Bozsik Anna - az ötletgazda - bizakodva tekint a 
megvalósítás elé. Bár, némi bizonytalanságot jelent, hogy az önkormányzat 2011-ben eladta 
a „focipályát”. Az egykori szerződés nyilvánosság elé tárásával egyértelműsíthető a terület 
tulajdonviszonya és ehhez kapcsolódóan a hasznosítása is. Kérelem is érkezett az 
önkormányzat felé, amire érdeklődve várjuk a választ. 
A sikerben bízva, lelkes csapat vállalkozott a már egyeztetett nyomvonal kijelölésére 2020. 
november 21-én, az első igazi télies, de napsütéses napon. 
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A kitisztított nyomvonal a park területén. 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
A nyomvonal jelölése az erdőterületen. 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bozsik Anna elmondta: az SNF pálya, mint erdei közjóléti létesítmény létesítési szándéka be 
lett jelentve az erdészeti hatósághoz. Mire megérkezik a havazás, az erdei szakasz is 
alkalmas lehet a sífutó nyomvonal fektetésére. Természetesen, a nyomvonal a hómentes 
évszakokban is az erdei sportokra vágyók rendelkezésére fog állni. 
(Fotó: Őzse Ágnes, Urbán Imre)                                                            Őzse Ágnes, Urbán Imre 
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„Szemeimet a hegyekre emelem…” 
 

(Élményem a Kékes Csúcsfutásról) 
 
Alföldi lakosként mindig szerettem a hegyekbe menni. Valahogy úgy éreztem és érzem, hogy 
egy különleges világ tárul elém, megmutatva az Isten által teremtett univerzum, és benne a 

Föld sokoldalúságát. Minden bizonnyal 
az sem véletlen, hogy maga Jézus is 
szerette a hegyeket, hiszen gyakran 
töltött ott időt az Atyával… 
Néhány évvel ezelőtt – baráti 
meghívásra – részt vettem egy 
jótékonysági futóversenyen. Új élményt 
jelentett a mozgásnak ilyen 
közösségben való megélése, a baráti 
kapcsolat ápolása, így a következő 
évben már kifejezetten vártam erre a 
napra. Négy év négy jótékonysági 
futóversenye után a baráti közös terv a 

bővülés útjára lépett: „Mi lenne, ha indulnánk más versenyen is?” 
2016 év végén került látókörömbe a Kékes Csúcsfutás eseménye. Rendkívüli módon 

vonzónak tűnt, de ott volt egy nagy kérdés: hogy lehet rá felkészülni, ha nem hegyvidéken él 
az ember? A baráti beszélgetés során néhány 
hét tépelődést követően beneveztünk… 
A XX. Kékes Csúcsfutás hatalmas élménnyel 
ajándékozott meg! A nem kis izgalommal várt 
rajt, a megtett méterek a végig emelkedő 
útvonalon, majd a 8. km-t követő szintlépés 
ijesztése, mind-mind azzal a tudattal, hogy 
egyre közelebb a csúcs! A célba érkezés 
katartikus élménye a csúcskő-fotózáson is 
meglátszik, segítve ezen pillanatok 
visszaidézését. A futás közben átvillanó 
„nevezéskor még jó ötletnek tűnt”, „többet 
biztos, hogy nem jövök” gondolatok feledésbe 
merültek, és a csúcsról a hegyi ösvényen alászállás közben már egyöntetűen 
megfogalmaztuk: ha Isten megsegít, jövőre újra jövünk! Megsegített és ott voltunk… 
2020-ban immár negyedik alkalommal futottunk fel az ország tetejére. A szombati futás, a 
vasárnapi istentisztelet, három nap gyönyörködés a Mátra szépségében baráti közösségben 
valóban Isten ajándéka! 
A futás egészségünkre gyakorolt hatása vitathatatlan. Aki gyakorolja, nemcsak az 
egészségéért tesz, hanem élményt szerez és örömmel gazdagodik. Mindezeken túl azonban 
van a futásnak átvitt értelme is, amit Pál apostol így fogalmazott meg: „ami mögöttem van, 
azt elfelejtve, ami pedig előttem van, annak nekifeszülve futok egyenest a cél felé, Isten 
mennyei elhívásának a Krisztus Jézusban adott jutalmáért” (Filippiekhez írt levél 3,14). 

Mindannyian futunk az élet pályáján. Ez sokszor nehéz. Nehéz a pálya is, és nehéz az élet 
terhe is. Nem véletlenül mondja az apostol, hogy ami mögöttem van, azt elfelejtem, azaz 
leteszem Isten elé és nem cipelem tovább. Egy futó minden felesleges tehertől igyekszik 
megszabadulni, mert a cél felé haladni így sokkal könnyebb. A mennyei cél felé haladni is a 
bűneinktől megszabadulva haladhatunk! Ez a Krisztusban elnyerhető jutalom! 
 
 



 
   KÖZÉLET – TURIZMUS - IGAZTÖRTÉNETEK–KULTÚRA - SPORT – TERMÉSZET 

     GALYAI FÓRUM                           II. Évf. 6. szám                                   27. oldal 

 
 
Aki futóként vette a bátorságot, részt vett a Kékes Csúcsfutáson, legyőzte a 11,6 kilométeren 
át tartó 671 méter emelkedő szintkülönbséget és felért a csúcsra, az győztesnek érezheti 
magát – akkor is,ha több százan, vagy akár néhány ezren is megelőzték az adott versenyen. 
Aki a földi életpályát Isten segítségével, az Úr Jézus Krisztus kegyelmét elfogadva 
végigfutotta, az olyan győzelemnek örülhet, amely soha nem ér véget! 
Végezetül hadd osszam meg korunk közkedvelt keresztyén énekesének, Pintér Bélának e 
témáról szóló énekét. 
 
  A startnál mindenki nagyon lelkes, a startnál mindenki bizakodó. 
  A startnál mindenki azt mondja magáról: „Én vagyok a legjobb futó!” 
  Indul a verseny, van, aki nagyon bírja, sprintel, és soha meg nem áll. 
  Van, aki fáradt, félúton visszafordul, azt mondja: „én nem megyek tovább!” 
  Aki végig megy, és sose adja fel, az kap majd koronát. 
  Aki hűséges és szabályosan küzd, arra ott fent jutalom vár. 
(Fotó: Lakatos Zoltán)                                                                              Lakatos Zoltán 

 
 
GALÉRIA 
 
 

Varró János több rangos fotópályázat nyertese. A Varró Galériában mutatjuk be ezeket a 

lélegzetelállító pillanatokat megörökítő fotókat, melyek a galyatetői kilátóból készültek! 

 

A köd szépsége… 
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SZERETETTEL és ÖRÖMÖKKEL TELI 
ÜNNEPEKET 
KÍVÁNUNK! 
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